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Filmový 
svátek

Premiérou zombie 
komedie Mrtví 
neumírají začal 

v Cannes největší 
filmový festival světa. 
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PRÁVĚ V PRODEJI

Mistrovské zkoušky by 
mohly platit už příští rok
události / str. 2

Start-up Machavert nabral 
miliony na výzkum rakoviny
byznys / str. 5

Disney ovládne
streamovací službu Hulu
trhy / str. 6

Nové administrativní budovy jsou 
v současné době velmi drahé. 
Investoři proto začínají nakupovat 
starší kanceláře, kde mohou 
dosáhnout až dvojnásobného 
výnosu. Například realitní fond 
ze skupiny Cimex kvůli tomu 
hodlá v druhé půlce roku spustit 
podfond pro kvalifikované 
investory, kteří mohou investovat 
desítky milionů korun. 
byznys / str. 4
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Investoři jdou 
do staršího.  
Kvůli  
výnosu 

http://www.e15.cz/magaziny


Trumpova tržní lekce
Trhy v minulých dnech alespoň částečně vy
střízlivěly z naivního přesvědčení, že na světě ne
existují žádná rizika. Z omylu je vyvedl americký 
prezident Donald Trump, který oznámil zvýšení 
cel na čínské zboží, které se vzápětí uskutečnilo. 
Už na začátku obchodních jednání mezi USA 
a Čínou bylo ovšem jasné, že nepůjde o žádnou se
lanku, protože čínský růst je založen kromě levné 
pracovní síly rovněž na krádežích technologií. 
Pokud tedy Čína bude souhlasit s větší ochranou 
duševního vlastnictví, tak jen naoko, čehož se 
Američané evidentně obávají a tlačí čínskou stra
nu, aby záruky vyjádřila v podobě vlastních záko
nů. Cesta k dohodě tak bude ještě hodně složitá. 

Čínská ekonomika zpomaluje, což má nebla
hý dopad na největší tuzemskou automobilku 
Škoda Auto. V dubnu totiž dodala zákazníkům 
95,9 tisíce vozů, což představuje meziroční propad 
o 10,5 procenta. Důvodem je podle firmy právě 
pokles trhu s osobními vozy v Číně. Mladobole
slavské automobilce proto klesly dodávky čínským 
kupcům o téměř 41 procent. Zpomalení automo
bilového průmyslu může navíc nepříznivě ovlivnit 
tuzemskou ekonomiku. Nejméně desetinu jejího 
výkonu totiž představuje automotive.

Graf dne

Číslo dne

511
miliard korun 

měli Češi 
v prvním 

čtvrtletí uloženo 
v podílových 

fondech.
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projekt, prokázat schopnost řídit 
celou zakázku a také schopnost 
vést vlastní firmu. 

 Zájem o zkoušku mají už nyní 
stovky řemeslníků. „Poptávka 
je daleko větší, než jsme před
pokládali. V tuto chvíli máme 
už 500 zájemců,“ řekl Havlíček. 

„Především starší elektrikáři 
mají zájem prokázat, že skutečně 
svému oboru rozumějí a o složení 
zkoušky stojí,“ dodal prezident 
Elektrotechnického svazu čes
kého Radek Roušar.  Zatím není 
jasné, kolik budou muset ucha
zeči za zkoušku zaplatit. „Cena 
bude stanovena podle náročnosti 

Úřady chtějí zavést 
mistrovské zkoušky
NGUYEN Thuong Ly

Vláda dokončuje návrh záko
na na zavedení mistrovských 
zkoušek pro řemeslníky. Ty mají 
za cíl garantovat nejvyšší kvalitu 
řemeslné práce.  Zákon připravují 
společně ministři školství Robert 
Plaga a průmyslu a obchodu 
Karel Havlíček (oba za ANO). 
Po letech odkladů by zákon mohl 
být předložen letos v létě. „Byl 
bych rád, kdybychom mistrovské 
zkoušky rozjeli už v příštím roce. 
Už by tomu tentokrát nemělo nic 
bránit, mezi námi dohoda je,“ 
řekl Havlíček.

 Mistry svého oboru by se moh
li stát vyučení řemeslníci po pěti 
letech praxe v oboru a jejich 
schopnosti by měli posuzovat 
zástupci cechů. „Pro lidi by to byl 
signál, že je to člověk, který má 
renomé v rámci cechu a splňuje 
určité standardy. Pro učně by 
to byla další meta v rámci jejich 
dalšího vzdělávání,“ řekl Plaga. 
Zájemci budou muset před komi
sí zhotovit mistrovské dílo nebo 

zkušebního procesu,“ uvedla 
mluvčí ministerstva školství Ane
ta Lednová.

 Roušar upozorňuje, že bude 
nutné zajistit, aby úroveň zkoušek 
byla jednotná. „Navíc zkouška 
nesmí být pouze teoretická, ale 
důraz musí být kladen především 
na praktickou část,“ řekl. Zároveň 
není podle něj jasné, jaké benefi
ty z toho řemeslníkům poplynou. 
Havlíček připustil, že by se mohla 
stát mistrovská zkouška podmín
kou nebo výhodou pro získání 
veřejných zakázek.

 Hlavním cílem je podle navr
hovatelů rozlišit kvalitní řeme
slníky od špatných. „Zákazníci 
nepožadují po firmách prokázání 
odborné kvalifikace a práce tak 
realizují často lidé bez odbor
ných vědomostí a zkušeností,“ 
upozorňuje výkonný ředitel 
Cechu malířů, lakýrníků a tapetá
řů Pavel Žatečka. V Česku chybí 
odhadem několik desítek tisíc ře
meslníků a školy hlásí nižší zájem 
o učňovské obory. Mistrovská 
zkouška má podle ministrů zvýšit 
prestiž oboru.

Mistry svého oboru by 
se mohli stát vyučení 
řemeslníci po pěti letech 
praxe v oboru a jejich 
schopnosti by měli 
posuzovat zástupci cechů.

Zápisník  
Vladana GALLISTLA

Hrubý domácí produkt Česka  
po čtvrtletích (meziročně v procentech)
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Pramen: Národního ústavu pro vzdělávání

VÝVOJ POČTU ABSOLVENTŮ VYBRANÝCH 
ŘEMESLNÝCH PROFESÍ 

počet absolventů
2005

počet absolventů
2018

změna
2005–2018

Strojní mechanik/zámečník 
Karosář 

Obráběč kovů

1273 
726 
817 

988 
214 
1175 

–22 % 
–71 % 
44 %

Strojírenské profese

 
Elektrikář 2140 1737 –19 %

Elektrikářské profese

210
235

132
72

–37 % 
–69 % 

Pekař 
Řezník uzenář

Rok 2005

19 647
Rok 2018

11 363

Potravinářské profese 

Počet absolventů 
učňovských 

řemeslných oborů
2596 
163 

776 
40 

–70 % 
–75 % 

Truhlář 
Čalouník

Nábytkářské profese 

 
Zedník 

Tesař 
Pokrývač 
Instalatér

705 
231 
74 

1070 

253 
170 
20 

668

–64 % 
–26 % 
–73 %
–38 %

Stavební profese



Renesanční Dům 
pážat pánů z Martinic 
na Hradčanech by 

mohl změnit majitele. Zatím 
patří do majetku hlavního 
města. „Pro objekt se velmi 
problematicky hledá využití, 
protože spadá do bezpeč
nostního perimetru Praž
ského hradu. Zároveň o něj 
projevila eminentní zájem 
Armáda ČR, která by ho chtě
la získat pro potřeby Hradní 
stráže,“ říká radní pro správu 
majetku Jan Chabr (Spojené 
síly pro Prahu). 

Za palác, který je nyní 
prázdný a naposledy v něm 
sídlili úředníci Institutu 
plánování a rozvoje hlavního 
města Prahy, kteří jej v roce 
2008 opustili, magistrát 
požaduje podíl tenisového 
areálu LTC Letná ve správě 
Úřadu pro zastupování státu 

Praha a stát jednají o směně majetků
www.e15.cz | 3
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ve věcech majetkových a vilu 
dělostřelecké obrany v majet
ku Ministerstva obrany ČR. 

Výměna nevyužívaného 
domu je ovšem na samém 
začátku. Magistrát ani zatím 
nedostal adekvátní nabídku. 
„Město je ochotné uvažovat 
o převodu. Navrhli jsme 
výměnu za areál LTC Letná 
a volnou dělostřeleckou 
vilu,“ tvrdí Chabr. Polovinu 
areálu tenisových kurtů 
na Letné vlastní město Praha, 
druhou polovinu stát. 

„Směnu není zatím možné 
realizovat, vila v ulici Dě
lostřelecká není pro minis
terstvo obrany nepotřebná 
a je připravována k využití 
v rámci zabezpečení péče 
o válečné veterány. Jednání 
o dalších variantách probíha
jí,“ reagoval mluvčí rezortu 
obrany Jan Pejšek.

Aktuálně probíraná výmě
na ale nemusí být jedinou, 
která mezi státem a hlavním 
městem může proběhnout. 
„Na území Prahy jsou 
nemovitosti ve vlastnictví 
státu, které ke své činnosti 
potřebuje hlavní město Praha 
a naopak. Z toho důvodu 
probíhají jednání o směně 
těchto nemovitostí. Jedno 
kolo směny již proběhlo 
a v jednání jsou další,“ 
dodává mluvčí ÚZSVM Radek 
Ležatka.

O prázdnou nemovitost 
v atraktivní lokalitě dříve 
projevila zájem například 
Rakouská obchodní komora, 
neziskové organizace, které 
zde měly v plánu zřídit mu
zeum, ale i soukromé školy.  

Petra JANSOVÁ

ŘEŠÍ SE výměna renesančního Domu pážat pánů z Martinic 
na Hradčanech (na snímku) za podíl klubovny (kulturní památka 
v dezolátním stavu) LTC Letná a volné vily dělostřelecké obrany 
v majetku ministerstva obrany.
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Šéf rezortu kultury Anto
nín Staněk (ČSSD) skončí 
v čele úřadu ke konci 

května. V posledních týdnech 
se ocitl pod tlakem kvůli od
volání ředitelů Národní galerie 
Praha Jiřího Fajta a Muzea 
umění Olomouc Michala Sou
kupa. Staňkův konec požado
valo několik petic, otevřených 
dopisů i opozice. Podle svého 
vyjádření si ale za všemi svými 
rozhodnutími stojí. Napsal to 
v dopise premiérovi. Podle 

Staňka byla proti jeho osobě 
vedena kampaň.

Užší vedení sociální demo
kracie minulý týden Staňkovi 
uložilo, aby do konce května 
připravil výběrová řízení 
na šéfy NGP a MUO. Staněk 
dostal také za úkol zklidnit 
situaci v kultuře. Předseda 
ČSSD a vicepremiér Jan Ha
máček se dosud šéfa kultury 
zastával a odmítal, že by 
navrhl jeho odvolání. „Ministr 
kultury Antonín Staněk mě 
předem informoval o svém 
záměru odstoupit z funkce 
člena vlády do konce tohoto 
měsíce. Jeho rozhodnutí re
spektuji a děkuji mu za práci 
a nasazení na ministerstvu,“ 
uvedl Hamáček. Jméno nové
ho ministra kultury hodlá šéf 
ČSSD oznámit koncem května. 

Prezident Miloš Zeman se 
kvůli Staňkovi sejde s Ja
nem Hamáčkem ve čtvrtek 
23. května. S odcházejícím 
ministrem kultury pak 
v úterý 28. května. /čtk/ 
 názory str. 10

 Sledujte E15.cz

Ministr kultury 
Staněk rezignuje



Daniel NOVÁK

Rostoucí ceny kancelářských 
budov a z toho plynoucí 
klesající výnosy nutí investo
ry k hledání alternativ. Mezi 
ně patří nákup a následná 
rekonstrukce starších kance
láří. V centru Prahy nejsou 
u nových administrativních 
center výjimkou roční výnosy 
kolem čtyř procent z ceny. 
U starších budov se lze dostat 
i na dvojnásobek. 

Jen pro zkušené 
investory

„Starší nemovitosti se sa
mozřejmě prodávají za nižší 
ceny a pak je větší prostor pro 
potenciální zisk, také zde není 
taková konkurence. Tento 
typ nemovitostí ovšem není 
pro každého a může si na něj 

Drahé nemovitosti  
tlačí investory 
do starších budov

troufnout pouze zkušený 
investor,“ uvedl David Sajner, 
investiční specialista z pora
denské společnosti Knight 
Frank. 

Hlavním kritériem pro 
rozlišení nových a starých 
kanceláří je rok dokončení. 
Důležitou roli hraje rovněž 
technologické vybavení 
budovy, možnost parkování 
a služby nabízené nájemcům. 
Kanceláře starší deseti let již 
často vyžadují modernizaci. 
Zvláště největší firmy typu 
bank nebo poradenských spo
lečností se po uplynutí první 
fáze životního cyklu budov 
rády stěhují do nového.

Vyšší riziko kontra 
vyšší výnos 

Nový podfond zaměřený 
na starší administrativní cen
tra připravuje realitní fond 

4 | BYZNYS

V centru Prahy 
nejsou u nových 
administrativních 
center výjimkou 
roční výnosy 
kolem čtyř procent 
z ceny. U starších 
budov se lze dostat 
i na dvojnásobek.

NAGANO TÁHNE. Dvacet let staré kancelářské centrum Nagano Park v Praze 3 je podle nového 
majitele pro nájemce stále atraktivní. 
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Škoda doplácí na  
propad čínského trhu

Automobilka Škoda Auto 
dodala v dubnu zákaz
níkům 95,9 tisíce vozů, 
meziročně o 10,5 procenta 
méně. Důvodem pokle
su je především situace 
na největším trhu značky 
v Číně, kde klesly dodávky 
automobilů zákazníkům 
o 40,8 procenta.

Stavebníci dostali 
více zakázek

Objem zakázek, které 
veřejní investoři zadali 
stavebním firmám, letos 
do konce dubna meziroč
ně vzrostl o 5,3 procenta 
na 67,9 miliardy korun. 
Počet zakázek klesl o zhru
ba pětinu na 1,4 tisíce. 
Největším zadavatelem 
bylo Ředitelství silnic 
a dálnic ČR se zakázkami 
za 25,8 miliardy korun. 
Hodnota nově vypsaných 
zakázek vzrostla o osmnáct 
procent. Vyplývá to z úda
jů společnosti IS.

Realitní skupina 
RSBC vydala bondy

Nadnárodní společnost 
RSBC českého podnika
tele Roberta Schönfelda 
emitovala pětileté zajištěné 
dluhopisy v nominální 
hodnotě 339 milionů 
korun. Společnost, která 
se zaměřuje na reality, 
plánuje v další fázi nabídky 
prodat zbývající dluhopisy 
až do maximálního objemu 
408 milionů korun.

Ropovod Družba 
mine Litvínov 

Po alternativní takzva
ně zelené trase má vést 
u Litvínova na Mostecku 
ke státní hranici ropovod 
Družba. Shodli se na tom 
členové pracovní skupiny, 
ve které zasedají zástupci 
ministerstva průmyslu, 
krajského úřadu, Mero ČR 
a dotčených obcí. Původ
ní varianta by vedla přes 
zastavěné území Litvínova. 
Zelená trasa je podle obcí 
šetrnější. /čtk/

Krátce
Edulios ze skupiny Cimex. 
„Kancelářské budovy katego
rie A lze nakoupit jen velmi 
draho. V této situaci je lepší 
podívat se třeba po starších 
administrativních budovách. 
Skýtají sice vyšší riziko, ale 
současně poskytují vyšší vý
nosy. V tomto segmentu lze 
stále ještě dobře nakoupit,“ 
řekl ředitel fondu Edulios 
Martin Skalický. V plánu je 
takovou nemovitost renovo
vat, obsadit nájemníky a pak 
prodat. 

Přípravu nového podfondu 
již Edulios zahájil. Spuštění 
plánuje ve druhém letoš
ním pololetí. „Zaměříme se 
na kvalifikované investory, 
a to i na takové, kteří mohou 
investovat najednou i desít
ky milionů korun,“ dodal 
Skalický. 

Miliarda za dvacet  
let starou budovu

Přesná čísla o investicích 
do „béčkových“ a „céčko
vých“ budov nikdo neeviduje. 
Aktivita na trhu je však čilá. 
Například společnost Geosan 
Development koupila za té
měř jednu miliardu korun 
dvacet let staré kancelářské 
centrum Nagano v Praze 3. 

„Od doby, kdy jsme loni 
v říjnu komplex Nagano Park 
koupili, se nám podařilo zvý
šit jeho obsazenost ze sedm
desáti na devadesát procent. 
Z toho je zřejmé, že pokud 
investor zvládne přizpůsobit 
kancelářské prostory třídy  
B aktuálním trendům a poža
davkům trhu, jeho nabídka 
se stane atraktivní pro řadu 
prestižních společností,“ sdě
lil ředitel Geosanu Develop
ment Petr Beneš. 

Kanceláře Nagano jsou 
příkladem, že i v již dříve 
postavených centrech si 
mohou pronajímat prostory 
korporace zvučných jmen. 
Na Žižkově sídlí například 
obchodní část hračkářského 
koncernu Lego.

Letité kancelářské budo
vy za stovky milionů korun 
nakoupila rovněž česká 
skupina ICP Capital Partners. 
Nejdříve pořídila nemovitost 
na Vinohradech, následně 
koupila starší administra
tivní centrum v Jinonicích. 
Tam patří mezi významné 
nájemce například německá 
Commerzbank.



Českoamerický startup 
Machavert může díky 
čerstvému kapitálu 

pokročit ve vývoji léku na ra
kovinu. Od investorů nabral 
55 milionů korun, jež projekt 
posunou blíže k testování 
léčiv na lidech. 

Chystaný vstup na burzu  

Finančně nejnáročnější etapa 
vývoje léčiv Machavert ale 
teprve čeká, v horizontu čtyř 
až pěti let proto projekt spuš
těný skupinou kolem českého 
vědce Jakuba StazsakJir
kovského chystá primární 
nabídku akcií na newyorské 
burze NASDAQ. 

Do zhruba čtyřletého vývo
je léku investoři dosud vložili 
více než 150 milionů korun. 

Kompletní vývoj léčiva má 
stát přes šest miliard korun. 

„Jsme v různých fázích 
jednání s investory z řad 
velkých biotechnologických 
i klasických investičních 
fondů vesměs ze zahraničí,“ 
uvádí šéf Machavertu Stani
slav Pavlín. S testy vyvíje
ných léčiv na lidech počítá 
do dvou let. „Poté náklady 
projektu začnou strmě stou
pat, což si vyžádá výrazně 
více zdrojů. V tuzemsku 
přitom prakticky není inves
tor, který by obdobný záměr 
dokázal profinancovat,“ 
dodává Pavlín. 

Vývoj nových léků startu
pisté obvykle přehlížejí pro 
extrémně vysoké náklady 
spojené s vysokým investor
ským rizikem. „Celý vývoj 

Start-up Machavert nabral další 
miliony na výzkum rakoviny
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Alternativní 
léčba

Princip léčby od společnosti Ma-
chavert sází na pokročilou imuno-
terapii. Měl by se stát alternativou 
tradičního použití chemoterapie, 
která je spojena se širokou škálou 
nepříznivých vedlejších účinků. 
Postup Machavertu vychází 
z fosfolipidů, přírodních látek, 
které se v těle běžně nacházejí 
jako základní součástí buněčných 
membrán. Výzkum léku, který loni 
finančně podpořila vláda státu Co-
lorado, zajišťuje tamní univerzita. 
Preparát se v současnosti testuje 
na zvířatech. Zakladatelé projektu 
zvolili sídlo v Coloradu kvůli 
rozvinuté infrastruktuře.

ČTĚTE NA E15.CZ

ČESKÉ 
START-UPY

léku provázejí miliardové 
investice a zhruba desetiletý 
vývoj. V posledních dvou 
letech ale učinil obrovské 
pokroky,“ říká jeden z do
savadních investorů do Ma
chavertu a bývalý majitel 
eshopové rodiny Vivantis 
Martin Rozhoň. 

Rozhodnutí regulátora 

Za předpokladu úspěšného 
vývoje by se první léčiva 
mohla dostat na trh za šest 
až osm let. Dřívější termín by 
podle zakladatelů připadal 
v úvahu, pokud by americký 
regulátor pro léčiva a potra
viny FDA povolil zavedení 
léku ve zrychleném režimu. 
„K tomu obvykle sáhne 
v případě, že má lék poten

SPOLEČNOST ZÁSILKOVNA otevřela na pražském Chodově 
první robotické výdejní místo. Má kapacitu 315 zásilek denně. 
Ještě letos chce přidat jednu automatickou výdejnu v Praze 
a tři další v Brně, Ostravě a Plzni. Obdobné robotické zařízení 
provozuje v Česku například e-shop Alza, Zásilkovna je první 
z logistických firem. 
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ROBOTICKÝ VÝDEJ

Do flotily Českých aero
linií se dočasně vrátí 
Airbus A319, který 

společnost nedávno vyřadi
la ze služby a odevzdala jej 
leasingové společnosti. Krátce 
předtím létal v barvách fot
balového klubu Slavia Praha. 
Zaskočí za Boeingy 737 MAX, 
jejichž odstavení v březnu 
po sérii nehod nařídily úřady. 
Stroj, který ČSA provozovaly 
od roku 2007 do letošního 
dubna, měl být rozebrán.

„Airbus A319 registrace 
OK-MEL bude po pravidelné 
údržbě zařazen do flotily 
ČSA,“ uvedla Vladimíra Dufko
vá, mluvčí Smartwings Group, 
mateřské skupiny ČSA. Letoun 
bude létat na pravidelných 
linkách ČSA.

Celá Smartwings Group 
se potýká s akutním nedo
statkem letadel v důsledku 
nucené odstávky letounů 
Boeing 737 MAX, kterou 
nařídily úřady po celém 
světě po katastrofách strojů 

ČSA si musely zpětně 
pronajmout bývalý letoun

FOTBALOVÁ ÚPRAVA. Krátce předtím, než ČSA vrátily tento 
stroj leasingové společnosti, létal v barvách fotbalové Slavie.  
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indonéských a etiopských 
společností. Smartwings mají 
ve flotile sedm letadel MAX 
a před letní sezonou očeká
valy dodání dalších nových 
strojů. S brzkým návratem 
letadel do služby ale zjevně 
nepočítají, smlouvu o proná
jmu letounu OK-MEL uzavřely 
do konce roku 2020.

Vracející se letoun byl 
původně ve vlastnictví ČSA. 

V roce 2012 jej převzala firma 
B.Aircraft založená Letištěm 
Praha kvůli záchraně ČSA, 
která jej zpětně pronajímala 
Českým aeroliniím. Ty jej 
letos v dubnu spolu s dalším 
stojem vrátily vlastníkovi. 
Nynějším majitelem je leasin
gová společnost Aero Capital 
Solutions.

 
Štěpán BRUNER

ciálně zásadní vliv na zdraví 
lidí,“ vysvětluje Pavlín. 

V současnosti jsou v pro
jektu angažovány desítky 
drobnějších investorů, ke kte
rým patří spoluzakladatelé 
dovolenkového portálu 
Invia.cz Michal Drozd a Ra
dek Stavinoha. 

„Obrovské růstové příle
žitosti skrývají pro investory 
například analytické metody 
využití zdravotnických dat, 
které mohou výrazně zefektiv
nit celý systém zdravotnictví 
a zvýšit kvalitu péče,“ uvádí 
analytik poradenské společ
nosti KPMG Jan Klusáček. 

 
Jaroslav 
BUKOVSKÝ



Volvo bude kupovat 
baterie od LG

Švédská automobilka Volvo 
Car podepsala dohody 
o dodávkách baterií pro 
elektromobily do roku 2025 
se dvěma asijskými výrob
ci, jihokorejskou LG Chem 
a čínskou Contemporary 
Amperex Technology. Hod
nota dohody má být v řádu 
miliard dolarů, přesná část
ka ale zveřejněna nebyla, 
napsal list Financial Times.

Kofola navýšila tržby

Tržby skupiny Kofola 
v prvním čtvrtletí stouply 
o 7,6 procenta na 1,29 mili
ardy korun, provozní zisk 

EBITDA vzrostl o 12,2 pro
centa na 118,2 milionu 
korun. Provozní ztrátu firma 
snížila o 9,9 procenta na ne
celých 12 milionů korun. 
Výsledek podpořil hlavně 
československý trh.

RWE vzrostl zisk

Německá společnost RWE 
v prvním čtvrtletí mezi
ročně zvýšila provozní 
zisk EBITDA o 70 procent 
na 510 milionů eur. Hlavní 
podíl měla obchodní sekce, 
které se dařilo na komodit
ním trhu. Firma potvrdila 
také záměr vyplatit za letoš
ní rok dividendu 0,8 eura 
na akcii, zatímco za loňský 
rok to bylo 0,7 eura. /čtk/

Krátce
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Společnost Walt Disney 
uvedla, že v jejím plánu je 
dosažení 40 milionů platí
cích odběratelů, a to do roku 
2024. Prodávající firma 
Comcast se zároveň zaváza
la, že do tohoto roku bude 
dodávat pořady z produkce 
televize NBC, která je její 
dceřinou společností. 

Minulý měsíc společ
nost Hulu odkoupila podíl 
v telekomunikační a medi

Disney ovládne 
Hulu, čeká růst 
Jiří FRYDLEWICZ

Konkurenční boj mezi 
Waltem Disneym, Netflixem 
a dalšími streamovacími 
službami dostává nový 
náboj. Mediální společnost 
Comcast totiž Disneymu 
prodává svůj třetinový 
podíl ve streamovací službě 
Hulu, mediální gigant tak 
tuto službu zcela ovládne. 
Cena se vyšplhá na 5,8 mi 
liardy dolarů. 

Hulu, která konkuruje 
Netflixu či streamovací 
službě Amazon Prime Video, 
disponuje 28 miliony zá
kazníků. Odchod Comcastu 
z Hulu tak umožní Disneymu 
plně bojovat se zmíněnou 
konkurencí na domácím 
i mezinárodním trhu. 

„Je důležité, aby Disney 
měl plnou kontrolu nad 
směřováním a obsahem 
na Hulu,“ řekl agentuře 
Reuters Trip Miller, hlavní 
partner investičního fondu 
Gullane Capital Partners, 
jehož portfolio zahrnuje 
i akcie společnosti Disney. 

ální společnosti AT&T Inc 
za 1,43 miliardy dolarů, což 
je obchod, který ocenil Hulu 
za 15 miliard dolarů. 

Walt Disney už v březnu 
tohoto roku dokončil převze
tí konkurenční společnosti 
21th Century Fox včetně 
jejích dalších mezinárod
ních kanálů. Za celý obchod 
zaplatil astronomických 
71,3 miliardy dolarů, tedy asi 
1,6 bilionu korun. 

Akcie, měny & názory

ČEZ svoji 
politiku 
nezmění
Management ČEZ opět roz
vířil vody mezi minoritními 
akcionáři, kteří věřili, že 
návrh dividendy z loňského 
zisku bude začínat trojkou. 
Skutečnost je 24 korun 
na akcii, což odpovídá 
99 procent loňského očiš
těného zisku. Dividendová 
politika zůstala beze změny, 
tedy vyplácet dividendu 
v rozmezí 60 až 100 pro
cent. Zdůvodnění takto níz
ké dividendy management 
našel v udržení „áčkového“ 
ratingového stupně pro své 
závazky. 

ČEZ bude v nadcházejí
cích třech letech refinanco
vat dluh v objemu přesahu
jícím 60 miliard. Zhoršení 
ratingu by mělo za násle
dek prodražení nákladů 
na financování. Na návrh 
dividendy managementu se 
tak dá dívat dvěma směry. 
Na jedné straně je zde opa
trnost, aby rozdělování zis
ku přesahující stoprocentní 
výplatní poměr skutečně 
nevedlo k prodražení fi
nancování, na straně druhé 
ale zde existuje argument, 

že s perspektivou rostou
cích cen elektřiny, vyššího 
budoucího zisku a dalšího 
růstu cash flow by měl 
ČEZ v budoucnu dostatek 
prostředků na to, aby zvládl 
jak splácení svého dluhu, 
tak i štědřejší dividendovou 
politiku. 

Nicméně záleží především 
na tom, jak by ratingové 
agentury výplatu nad 
100 procent vyhodnotily. 
Zda jako jednorázovou zá
ležitost, nebo naopak něco, 
co by se mohlo v dalších 
letech opakovat. Zde si 
dovedu představit, že by 
tlak na vyšší výplatu s ros
toucí ziskovostí společnosti 
v dalších letech dále sílil, 
což by se agenturám určitě 
nelíbilo. 

Byl by to historický mil
ník, pokud by se minorit
ním akcionářům nakonec 
podařilo prosadit jejich 
protinávrh. Osobně mu 
příliš šancí nedávám. A ani 
nevěřím ve změnu stávající 
dividendové politiky. 

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 15. 5. 2019 Akcie na pražské burze 15. 5. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 91,00   0,55 % 

CETV 87,80   -0,23 % 

ČEZ 530,00   0,19 % 

Erste Bank 870,20   0,37 % 

Kofola 300,00   -0,99 % 

KB 853,00   -0,23 % 

Moneta 72,45   0,35 % 

O2 CR 250,00   -0,20 % 

Pegas 740,00   -0,54 % 

Philip Mor. ČR 13 640,00   1,04 % 

TMR 770,00 1,32 %

VIG 612,00   -0,16 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

373 430

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,934

Čína 1 3,350

Dánsko 1 3,449

EMU 1 25,760

Chorvatsko 1 3,472

Japonsko 100 21,071

Kanada 1 17,091

Maďarsko 100 7,923

Norsko 1 2,629

Polsko 1 5,978

Rusko 100 35,537

Švédsko 1 2,392

Švýcarsko 1 22,846

Turecko 1 3,805

USA 1 23,035

Velká Británie 1 29,672

Miroslav 
FRAYER
analytik 
Komerční  
banky

RŮST. Šéf společnosti Hulu Randy Freer se na začátku května 
pochlubil, že počet diváků stanice přesáhl 28 milionů.
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Kryptoměna bitcoin 
v těchto dnech opět 
strhává pozornost. A to 

nejen svou prudce rostoucí 
cenou. Platit s ní nově lze 
v kavárnách Starbucks v USA, 
své plány s ní má i Microsoft.

Cena dominantní krypto
měny bitcoin vzrostla během 
jednoho týdne téměř o čty
řicet procent. Část analytiků 
nárůst připisuje mimo jiné 
rostoucímu zájmu velkých fi
rem o investice do kryptoměn 
či o jejich využití. V americ
kých pobočkách Starbucks 
nebo v bioobchodech Whole 
Foods Market, které přede 
dvěma lety odkoupil Amazon, 
lze nově uhradit zboží i nej
rozšířenější kryptoměnou, 
informuje server Fortune.

Je ale k tomu nutné využít 
aplikaci Spedn, kterou 
uvedené provozovny začaly 
podporovat ve svých pla
tebních systémech. Novinka 
přichází v době, kdy zájem 
o digitální měnu a transakce 
s ní získávají na popularitě. 
Spekulant a programátor 
Jiří Coufal argumentuje, že 
počet bitcoinových transakcí 
dosahuje necelých 400 ti
síc za den, což je hodnota 
srovnatelná se závěrem roku 

2017, kdy prudký růst kurzu 
kryptoměny vyvolal svého 
druhu mánii.

Bitcoin je však pro některé 
firmy lákavý nejenom jako 
prostředek směny. Odlišný 
přístup k němu volí jiný 
korporátní gigant – Micro
soft. S využitím blockchainu 
nejrozšířenější kryptoměny 
spouští protokol, který by 
umožnil uživatelům inter
netu lepší správu svých 
online identit a účtů. Portál 
CoinDesk uvádí jako příklad 
situaci, kdy se lidé přihlašují 

do svého účtu na Airbnb přes 
profil na Facebooku. Sociální 
síť jim ale může profil smazat, 
hypoteticky by tak uživa
telé mohli být odstřihnuti 
i od konta na Airbnb. Takové 
situaci by měl Microsoft v bu
doucnu předcházet, kontrolu 
nad svými identitami by měli 
v první řadě sami uživatelé.

Svět velkého byznysu 
si ovšem nenachází cestu 
ke kryptoměnám a jejich 
technologiím jen na Západě. 
„V porovnání s ním je velmi 
napřed třeba Jižní Korea. 
Tamní lídři jako LG, Samsung 
či Hyundai aktivně investují 
do blockchainových projektů 
a hledají jejich reálné uplatně
ní v rámci své skupiny,“ uvedl 
Dušan Kovačič z Rockaway 
Blockchain. Komentátor 
Bloombergu Noah Smith ale 
tvrdí, že technologie kryp
toměn stále ještě nedostála 
vysokým očekáváním. „Někdy 
v budoucnu může změnit 
svět, ovšem zároveň nelze 
vyloučit možnost, že se ukáže 
jako zbytečná,“ dodal Smith.

 
více O KRYPTOMĚNÁCH

 NA E15.cz

Jan VÁVRA

Bitcoin zlákal Starbucks, 
plány s ním má i Microsoft

400
tisíc transakcí 

denně je 
provedeno 

s bitcoinem. 
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RŮST TĚŽBY ropy v USA letos na světovém trhu nahradí 
výpadek exportu z Íránu a Venezuely. Svět bude potřebovat 
jen velmi málo další ropy ze zemí OPEC. Tvrdí to Mezinárodní 
agentura pro energii (IEA). Varovala nicméně, že převaha 
nabídky nad poptávkou, která na trhu panovala v prvním 
čtvrtletí, se ve druhém kvartálu může změnit na deficit.
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Americké ministerstvo zahra
ničí nařídilo všem méně důle
žitým diplomatům a vládním 
pracovníkům USA v Iráku, aby 
zemi ihned opustili. Velvysla
nectví už o víkendu doporučilo 
americkým občanům, aby se 
Iráku vyhnuli. Média krok spo
jují se zvýšeným napětím mezi 
Spojenými státy a Íránem.

Kvůli sílícímu regionálnímu 
tlaku přerušila svou výcvi
kovou misi v Iráku německá 
armáda. Berlín tak učinil 
společně s dalšími partnery 
koalice proti Islámskému státu. 
Své instruktory udržuje v Iráku 
i česká armáda.

Německo má v současnosti 
v Iráku kontingent 60 instruk
torů, kteří se severně od Bagdá

USA a Německo 
stahují lidi z Iráku

hovořily o odhalení „nových 
a naléhavých“ hrozeb ze strany 
Teheránu a jím podporovaných 
sil v regionu.

Dva dny před Pompeovou 
návštěvou oznámil bezpeč
nostní poradce amerického 
prezidenta John Bolton, že 
Spojené státy vysílají do re
gionu letadlovou loď USS 
Abraham Lincoln a bombardé
ry. Podle deníku The New York 
Times počítá nový plán americ
ké armády pro případ, že Írán 
zaútočí na americké vojáky či 
urychlí aktivity související s ja
dernými zbraněmi, s vysláním 
až 120 tisíc vojáků na Blízký 
východ. Prezident Trump to 
však následně popřel. /čtk/ 
 Sledujte E15.cz

du podílejí na výcviku iráckých 
ozbrojených sil.

Bagdád minulý týden neo
hlášeně návštívil šéf americké 
diplomacie Mike Pompeo 
a s tamními představiteli 
jednal mimo jiné o obavách 
Washingtonu z aktivit Íránu. 
Spojené státy v této souvislosti 

8 | ZAHRANIČÍ

60
instruktorů 

z Německa se podílí 
na výcviku iráckých 

ozbrojených sil.

Právě  
v Prodeji

KuPujte taKé na www.iKioseK.cz/reflex

dYnastie 
HavlŮ

134,5x148_RX20_E15_1/4A.indd   1 15/05/19   15:30

299057/136 inzerce

Hned v první vlně jde 
o ochranu v těchto zemích: 
USA, Evropská unie, Kanada, 
Austrálie, Singapur, Izrael, 
Jižní Korea, Japonsko, Čína, 
Indie, Spojené arabské emiráty, 
Saúdská Arábie, Egypt, Bra-
zílie, Mexiko, Ruská federace 
a ostatní Eurasijský region. 
Registrace národních patentů 
znamenají první krok pro 
vstup na příslušné trhy.

Katetry vyvinuté na kon-
strukční platformě RIOCATH 
představují další přicházející 
revoluční český vynález v ob-
lasti medicíny, který proniká 
na světovou scénu. Patentuje je 
společnost RIOCATH ve spo-
lupráci s Ústavem organické 
chemie a biochemie Akademie 
věd České republiky. „Je pro 
nás velmi potěšující, že může-
me pomáhat tomuto skvělému 
vynálezu, který by mohl ochrá-
nit statisíce pacientů před in-
fekcí a před dalšími zdravotní-
mi komplikacemi,“ konstatoval 
vloni při představení prototypů 
projekt RIOCATH zástupce ře-
ditele Ústavu organické chemie 
a biochemie prof. Ing. Martin 
Fusek, CSc.

Oproti současným katetrům 
mají ty s konstrukcí RIOCATH 
dvě výjimečné vlastnosti. 
„Při používání RIOCATH 
mechanismu se katetr nesmýká 
o okolní tkáně a udržuje 
v původní poloze všechny 
drobné částice, s nimiž se 
setká. Zabraňuje tím případné-
mu poškození tkání, zanesení 
bakterií, otevření cesty infekci 

krevní cestou a následnému 
jizvení. Stejně důležité je, že 
se RIOCATH katetry vybalují 
zevnitř a část katetru, která se 
dostane do styku s mikroby na 
začátku močové trubice, se dále 
nezasouvá dovnitř. Právě tím 
se eliminuje možnost zavlečení 
infekce,“ vysvětluje unikát-
ní vlastnost patentovaného 
mechanismu MUDr. Miroslav 
Svoboda, předseda předsta-
venstva RIOCATH GLOBAL, 
a.s. (www.riocath.com), 
a spolutvůrce patentovaného 
vynálezu.

Díky ekonomické podpoře, 
získané z prodeje akcií společ-
nosti RIOCATH FNDB a.s. 
v první a druhé etapě, se pro 
český trh už nyní � nalizují dva 
produkty. Prvním dostupným 
výrobkem postaveným na 
patentovaném mechanismu 
RIOCATH budou rektální 
rourky pro kojence, kteří 
trpí břišními kolikami. Tím 
druhým jsou katetry pro 
tzv. intermitentní cévkování 
močového měchýře, které by 
měly významně pomoci lidem 
upoutaným na invalidní vozík.

„První dvě etapy prodeje 
akcií ukázaly, že investice do 
biomedicínských technologií 
přitahují investory – včetně 
těch drobných. Všechny akcie 
námi ovládané společnosti 
RIOCATH FNDB, a.s., při-
pravené tehdy k prodeji, jsou 
už teď prodány nebo závaz-
ně rezervovány. Proto jsme 
připravili třetí vlnu akcií, které 
budeme prodávat,“ představuje 

plány skupiny RIOCATH pro 
oblast zajištění investičních 
zdrojů MUDr. Miroslav Svo-
boda, předseda představenstva 
RIOCATH GLOBAL, a.s.

Prodej akcií třetí etapy 
zahájíme po schválení techniky 

prodeje a prodejního prospek-
tu ze strany České národní 
banky. Už nyní je však možné 
si udělat závaznou rezervaci na 
koupi akcií RIOCATH FNDB 
a.s. Pro třetí prodejní vlnu je 
jich připraven opět limitovaný 

počet jednoho tisíce kusů. Je 
tedy pravděpodobné, že se 
nepodaří uspokojit všechny 
zájemce, což se stalo i v etapách 
předchozích.

Český lékařský patent 
vstupuje po celém světě
do národních fází
VYNÁLEZ REVOLUČNÍ KONSTRUKČNÍ 
PLATFORMY PRO DESÍTKY APLIKACÍ 
V MEDICÍNĚ, NAPŘÍKLAD PRO 
BEZPEČNOU KATETRIZACI MOČOVÉHO 
MĚCHÝŘE, V LOŇSKÉM ROCE 
PŘEDSTAVENÝ TÝMEM SPOLEČNOSTI 
RIOCATH A ÚSTAVU ORGANICKÉ CHEMIE 
A BIOCHEMIE AKADEMIE VĚD, VSTUPUJE 
DO DALŠÍ FÁZE PATENTOVÉ OCHRANY 
PO CELÉM SVĚTĚ.

Převratný přínos budou mít nové katetry například 
pro pacienty, kteří se sami cévkují několikrát denně.

Mimořádná investiční příležitost
do české inovativní medicínské společnosti RIOCATH 

držící patent na unikátní katetry.

K prodeji ve třetí etapě je připraveno 
1000 akcií společnosti RIOCATH FNDB a.s.

  Už nyní je možné si závazně rezervovat akcie, které budou 
prodány po schválení od ČNB.

  Kdykoli možnost zpětného odkupu v příštích 3,5 letech 
za pořizovací cenu + 5% p. a.

  Tato etapa je určena pro české a slovenské občany a firmy.

  Množství kupovaných akcií omezeno na 10 ks pro občany 
a 100 ks pro firmy.

 
Podílejte se na rozvoji i zisku patentu českých vědců, 

který změní lékařské postupy v mnoha oborech.

www.FNDB.cz

Více informací najdete na

„PRVNÍ DVĚ ETAPY 
PRODEJE AKCIÍ UKÁZALY, 
ŽE INVESTICE DO 
BIOMEDICÍNSKÝCH 
TECHNOLOGIÍ PŘITAHUJÍ 
INVESTORY – VČETNĚ 
TĚCH DROBNÝCH. 
VŠECHNY AKCIE NÁMI 
OVLÁDANÉ SPOLEČNOSTI 
RIOCATH FNDB, A.S., 
PŘIPRAVENÉ TEHDY 
K PRODEJI, JSOU UŽ 
TEĎ PRODÁNY NEBO 
ZÁVAZNĚ REZERVOVÁNY. 
PROTO JSME PŘIPRAVILI 
TŘETÍ VLNU AKCIÍ, KTERÉ 
BUDEME PRODÁVAT.“
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PAPEŽ FRANTIŠEK u příležitosti každotýdenního setkávání 
s věřícími povozil na Svatopetrském náměstí osm uprchlických 
dětí ve svém papamobilu. Podle agentury DPA bylo toto gesto 
určeno zejména italské protiimigračně naladěné vládě.
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NA PROJÍŽĎCE

Soud EU začal řešit 
žalobu na odmítače 
migrantských kvót

Evropská komise žádá unijní 
soud, aby potvrdil, že ČR, 
Polsko a Maďarsko nesplnily 
v souvislosti s jednorázovým 
programem přerozdělování 
žadatelů o azyl podle kvót své 
povinnosti plynoucí z unijní
ho práva. Před soudem, který 
se žalobou na tři země začal 
ve středu v Lucemburku zabý
vat, to uvedla zástupkyně ko
mise Zuzana Malůšková s tím, 
že rozsudek bude potvrzením 
zásad vlády práva v EU. 

Nepálský Šerpa zdolal 
23krát Mount Everest

Devětačtyřicetiletý nepálský 
Šerpa Kami Rita překonal 
vlastní rekord v počtu výstu
pů na nejvyšší horu světa, 
když na vrcholu Mount 
Everestu stanul již potřia
dvacáté. Poprvé vystoupal 
na 8850 metrů vysokou 
horu v roce 1994 a patří 
k nejzkušenějším horským 
vůdcům, jejichž schopnosti 

jsou klíčové pro bezpečnost 
a úspěch stovek horolezců 
z celého světa, kteří se kaž
doročně na Everest vydávají.

Súdánská opozice se 
dohodla s armádou 
na přechodné vládě 

Súdánští armádní velitelé 
oznámili dohodu s opozicí 
na tříletém přechodném 
období vedoucím k civilní 

vládě. Opoziční svaz bude mít 
v zákonodárném sboru dvou
třetinovou většinu. Jen ně
kolik hodin před uzavřením 
dohody zahynulo v metropoli 
Chartúmu pět demonstrantů 
a jeden příslušník bezpeč
nostních sil. /čtk/

Krátce



Hned v první vlně jde 
o ochranu v těchto zemích: 
USA, Evropská unie, Kanada, 
Austrálie, Singapur, Izrael, 
Jižní Korea, Japonsko, Čína, 
Indie, Spojené arabské emiráty, 
Saúdská Arábie, Egypt, Bra-
zílie, Mexiko, Ruská federace 
a ostatní Eurasijský region. 
Registrace národních patentů 
znamenají první krok pro 
vstup na příslušné trhy.

Katetry vyvinuté na kon-
strukční platformě RIOCATH 
představují další přicházející 
revoluční český vynález v ob-
lasti medicíny, který proniká 
na světovou scénu. Patentuje je 
společnost RIOCATH ve spo-
lupráci s Ústavem organické 
chemie a biochemie Akademie 
věd České republiky. „Je pro 
nás velmi potěšující, že může-
me pomáhat tomuto skvělému 
vynálezu, který by mohl ochrá-
nit statisíce pacientů před in-
fekcí a před dalšími zdravotní-
mi komplikacemi,“ konstatoval 
vloni při představení prototypů 
projekt RIOCATH zástupce ře-
ditele Ústavu organické chemie 
a biochemie prof. Ing. Martin 
Fusek, CSc.
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mají ty s konstrukcí RIOCATH 
dvě výjimečné vlastnosti. 
„Při používání RIOCATH 
mechanismu se katetr nesmýká 
o okolní tkáně a udržuje 
v původní poloze všechny 
drobné částice, s nimiž se 
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mu poškození tkání, zanesení 
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krevní cestou a následnému 
jizvení. Stejně důležité je, že 
se RIOCATH katetry vybalují 
zevnitř a část katetru, která se 
dostane do styku s mikroby na 
začátku močové trubice, se dále 
nezasouvá dovnitř. Právě tím 
se eliminuje možnost zavlečení 
infekce,“ vysvětluje unikát-
ní vlastnost patentovaného 
mechanismu MUDr. Miroslav 
Svoboda, předseda předsta-
venstva RIOCATH GLOBAL, 
a.s. (www.riocath.com), 
a spolutvůrce patentovaného 
vynálezu.

Díky ekonomické podpoře, 
získané z prodeje akcií společ-
nosti RIOCATH FNDB a.s. 
v první a druhé etapě, se pro 
český trh už nyní � nalizují dva 
produkty. Prvním dostupným 
výrobkem postaveným na 
patentovaném mechanismu 
RIOCATH budou rektální 
rourky pro kojence, kteří 
trpí břišními kolikami. Tím 
druhým jsou katetry pro 
tzv. intermitentní cévkování 
močového měchýře, které by 
měly významně pomoci lidem 
upoutaným na invalidní vozík.

„První dvě etapy prodeje 
akcií ukázaly, že investice do 
biomedicínských technologií 
přitahují investory – včetně 
těch drobných. Všechny akcie 
námi ovládané společnosti 
RIOCATH FNDB, a.s., při-
pravené tehdy k prodeji, jsou 
už teď prodány nebo závaz-
ně rezervovány. Proto jsme 
připravili třetí vlnu akcií, které 
budeme prodávat,“ představuje 

plány skupiny RIOCATH pro 
oblast zajištění investičních 
zdrojů MUDr. Miroslav Svo-
boda, předseda představenstva 
RIOCATH GLOBAL, a.s.

Prodej akcií třetí etapy 
zahájíme po schválení techniky 

prodeje a prodejního prospek-
tu ze strany České národní 
banky. Už nyní je však možné 
si udělat závaznou rezervaci na 
koupi akcií RIOCATH FNDB 
a.s. Pro třetí prodejní vlnu je 
jich připraven opět limitovaný 

počet jednoho tisíce kusů. Je 
tedy pravděpodobné, že se 
nepodaří uspokojit všechny 
zájemce, což se stalo i v etapách 
předchozích.

Český lékařský patent 
vstupuje po celém světě
do národních fází
VYNÁLEZ REVOLUČNÍ KONSTRUKČNÍ 
PLATFORMY PRO DESÍTKY APLIKACÍ 
V MEDICÍNĚ, NAPŘÍKLAD PRO 
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PO CELÉM SVĚTĚ.

Převratný přínos budou mít nové katetry například 
pro pacienty, kteří se sami cévkují několikrát denně.

Mimořádná investiční příležitost
do české inovativní medicínské společnosti RIOCATH 

držící patent na unikátní katetry.

K prodeji ve třetí etapě je připraveno 
1000 akcií společnosti RIOCATH FNDB a.s.

  Už nyní je možné si závazně rezervovat akcie, které budou 
prodány po schválení od ČNB.

  Kdykoli možnost zpětného odkupu v příštích 3,5 letech 
za pořizovací cenu + 5% p. a.

  Tato etapa je určena pro české a slovenské občany a firmy.

  Množství kupovaných akcií omezeno na 10 ks pro občany 
a 100 ks pro firmy.

 
Podílejte se na rozvoji i zisku patentu českých vědců, 

který změní lékařské postupy v mnoha oborech.
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Český růst  
v obklíčení
Český statistický úřad 
zveřejnil první odhad růstu 
české ekonomiky v letošním 
prvním čtvrtletí. Tuzem
ská ekonomika meziročně 
vzrostla o 2,5 procenta, 
tedy jen nepatrně méně než 
v závěru minulého roku. 
Struktura růstu ekonomiky 
bude k dispozici až za dva 
týdny, statistici však alespoň 
několika komentáři přiblížili 
jeho hlavní faktory.

Růst byl dle úřadu začát
kem roku tažen spotřebou 
domácností a investiční akti
vitou. To se čekalo. Trh práce 
je nadále přehřátý a míra 
nezaměstnanosti je pořád 
na historických minimech. 
Domácnosti proto nemají 
hluboko do kapsy a firmy 
musejí investovat do automa
tizace, aby se s nedostatkem 
pracovníků vypořádaly. 

Překvapivým sdělením 
statistiků je skutečnost, že 
k růstu měl výrazně přispět 
i zpracovatelský průmysl. 
Podle dříve zveřejněných 
měsíčních čísel totiž zpraco
vatelský průmysl v prvním 
čtvrtletí mezičtvrtletně 
poklesl téměř o procento 
a z meziročního pohledu 
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Staněk v trní
Ze všech úhlů pohledu 
to už několik dnů vypada
lo neudržitelně, a také to 
neudržitelné bylo. Ministr 
kultury Staněk na konci mě
síce skončí ve funkci. Stýskat 
se bude málokomu. Zvláště 
potom, co se Staněk v posled
ní zoufalé obraně zaštítil tím, 
že jej v diskuzích pod články 
lidé chválí, že se „konečně 
postavil elitám“. 

Než se někteří pustí 
do lamentů, že skupina 
naštvaných umělců rozhoduje 
o tom, kdo bude ministr, je 
dobré se zamyslet.

Staněk není prvním 
ministrem, který vyvolal 
bouři personálním rozhod
nutím. Stačí vzpomenout 
na šéfa zdravotnictví Vojtěcha 
a jeho odvolání ředitele 
nemocnice v Ostravě nebo 
ministra dopravy Kremlíka 
a jeho výměnu v čele ŘSD. 
Oba protesty ustáli, protože 
věděli, kdy mluvit, kdy mlčet 
a kdy naslouchat. A protože 
měli silné politické krytí 
z čela vládní strany. Staněk 
komunikaci opravdu strašlivě 
nezvládl a krytí od stranické
ho šéfa – zřejmě i kvůli tomu 
– brzy ztratil. Takové pozici 
se někdy říkává nahý v trní 
a v politice prakticky nejde 
ustát.

Tvář dne

Jeho rozhodnutí  
respektuji a děkuji  
mu za jeho práci. Za  
současné vyostřené 
situace však rezort  
potřebuje uklidnit 
a nový impulz, řekl 
předseda ČSSD Jan 
Hamáček. 
str. 3

Komentář Glosa Martina ČABANA

dech. Zrychlení německé 
ekonomiky je určitá úleva, 
ale z pohledu vývoje tamního 
průmyslu stále nejde o obrat 
k lepšímu.

Letos by tuzemská eko
nomika po loňském téměř 
tříprocentním růstu měla 
podle všeho zpomalit blíže 
ke dvěma procentům. Rizika 
jsou však nadále vychýlená 
ve směru slabšího růstu, 
zejména kvůli zpomalo
vání zahraniční poptávky. 
Dalším rizikem je eskalace 
obchodních válek a citelnější 
zpomalování Číny. Ta je sice 
z pohledu přímých tuzem
ských vývozů méně význam
ná, patří však mezi největší 
exportní trhy Německa, 
a proto je podstatná i pro 
českou ekonomiku.

S ohledem na nepříliš 
příznivý vývoj v zahraničí 
v posledních měsících se pro
zatím můžeme nad růstem 
české ekonomiky na začátku 
roku zaradovat. Ale nejistot 
a rizik kolem budoucího 
vývoje zůstává pořád více 
než dost.

                                      
Jakub 
SEIDLER
hlavní ekonom  
ING Bank

stagnoval. Do výpočtu HDP 
však vstupuje také takzva
ná mezispotřeba či změny 
zásob – ty patrně měly 
v prvním čtvrtletí u průmyslu 
významný vliv. To nemění 
nic na tom, že průmyslová 
produkce letos postupně 
zpomaluje a nadále nebude 
takovým tahounem tuzem
ského hospodářství jako 
v minulých letech.

V tomto ohledu je alespoň 
trochu příznivou zprávou 
mírné zrychlení německé 
ekonomiky v letošním prv
ním čtvrtletí mezikvartálně 
o 0,4 procenta. Ve druhé 
polovině minulého roku eko
nomika našeho nejvýznam
nějšího obchodního partnera 
balancovala na hraně recese. 
Růst Německa v prvním 
čtvrtletí byl však tažen spo
třebou domácností, zatímco 
průmysl stále nemůže nabrat 

Mezi hlavní rizika 
patří eskalace 
obchodních válek.
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Jaký byl prvotní podnět 
k založení firmy Snowfeet?
Dva kamarádi nadšení ideou krát
kých lyží ukončili studium na vyso
ké škole a rozhodli se rozšířit tento 
sport po celém světě. 

A jaké byly na počátku reakce?
Nejdřív se nám smáli a kritizovali 
nás. Samozřejmě že ne všichni. Teď 
už je situace úplně jiná. 

Co to Snowfeet je, jak funguje 
a co vaše společnost nabízí?
Snowfeet se dají popsat jako brusle 
na sníh. Podobné výrobky existují 
v různých variantách už stovky let, 
my z nich však chceme udělat plno
hodnotný zimní sport. Jde v podstatě 
o nový sport, který by se dal nazvat 
snowskates. Použít se dají jak na sjez
dovkách, tak mimo sjezdovky. Jsou 
velmi malé a lehké, takže se vejdou 
do jakéhokoliv batohu a můžete 
si je vzít kamkoliv. Nemusíte se 
tahat s těžkým a neskladným 
vybavením jako u lyží nebo 
snowboardů. Nepotře
bujete ani lyžařskou 
obuv, ani žádnou 
jinou speciální obuv.

Vím, že vaše společnost už 
prodala tisíce kusů po celém 
světě. Kde všude jste uspěli?
Asi v každé zemi, kde je sníh. 
Našimi největšími trhy jsou USA, 
Kanada, Japonsko a státy západní 
Evropy. Ale prodáváme i na jižní 
polokouli, v Austrálii, na Novém 
Zélandu, v Chile. Hodně párů si 
koupili třeba i v Dubaji, kde je krytá 
sjezdovka.

Jak vám u toho pomohl projekt 
Komerční banky Nastartujte 
se, mezi jehož oceněné loňské 
vítěze patříte?
Pomohla nám finanční odměna, 
ale i nové kontakty a také utvrzení 

v tom, že děláme správnou věc. 
Zároveň je skvělé, že tak velkému 
hráči, jakým Komerční banka je, 
není lhostejný osud začínajících 
českých podnikatelů. Navíc v podni
kání vidíme nejen výdělek a zálibu, 
ale i způsob, jak efektivně zlepšit 
život nás samých i celé společnosti. 

Budete své portfolio výrobků 
ještě rozšiřovat?
Ano, chystáme nové verze Snow
feet. Profesionální verzi, která bude 

vhodná i pro lyžařskou obuv, a bu
deme mít také dětskou verzi. Další 
výrobky zatím nevyvíjíme. Zároveň 
budeme rozšiřovat naše prodejní 
kanály. Jednáme s dalšími distribu
tory, budeme prodávat přes Amazon 
a jiné obchody po celém světě.

Jaké jsou ekonomické výsledky 
firmy? 
Velmi úspěšně jsme prošli uply
nulou sezonou. Zatím rosteme 
v prodejích o 300 procent ročně. 
Na Indiegogo, což je globální 
crowdfundingová stránka, jsme 
vybrali přes 400 tisíc dolarů. Právě 
nabíráme spolupracovníky na mar
keting a administrativu. Chystáme 
se na další sezonu, domlouváme ob
chody a jak už jsem zmínil, vyvíjíme 
nové modely.

To jsou pozoruhodné výsledky. 
Na vašich stránkách se také 
objevilo, že v rámci rozšíření 
Snowfeet by se někdy mohlo 
jednat i o olympijský sport? Je 
to reálné?
Ano, určitě je to reálné, ale není to 
jen v našich rukou. Bude záležet 
hlavně na tom, jak velká komunita 
uživatelů se okolo našeho sportu 
vytvoří.

Jaké byste dal lidem, kteří by 
chtěli začít podnikat, doporučení?
Začít! Teď hned. A vytrvat. Kdokoliv 
může založit úspěšný podnik. Bude 
to těžké, ale musíte vytrvat, nesmíte 
toho nechat. Překážky a selhání 
jsou přirozenou součástí podniká
ní, nesmějí vás odradit. Cesta bez 
překážek většinou nikam nevede. 
Snažíme se také nevnímat podni
katelské prostředí jako prostředí 
plné konkurence, ale prostředí plné 
spolupráce.

Více informací na  
www.snowfeetstore.com /vib/

Firma Snowfeet uhranula mladé 
lidi po celém světě
Když Zbyněk Šuba se svým kamarádem z vysoké školy Michaelem Podešvou přišli v roce 2016 
s nápadem vyrábět Snowfeet, které se dají popsat jako brusle na sníh, mnozí se jim smáli 
a kritizovali je. Jenže jejich firma, která loni patřila mezi vítěze v grantovém projektu Komerční 
banky Nastartujte se, je úspěšná a prosadila se i ve světě. „Zatím pořád rychle rosteme,“ říká 
Zbyněk Šuba, spoluzakladatel Snowfeetu.
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Snowfeet jsou krátké lyže, 
na kterých se dá i bruslit 
po sněhu.
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Premiérou zombie ko
medie Jima Jarmusche 
Mrtví neumírají začal 

na francouzské Riviéře nej
větší filmový festival světa. 
Plakát s nedávnou zesnulou 
Agnés Vardovou doprovází 
72. ročník akce, která do své 
slavné soutěže opět přijala 
řadu známých, opět převáž
ně mužských jmen.

Vedle dvojnásobných 
vítězů bratrů Dardennů 
a Kena Loache se letos 
o Zlatou palmu ucházejí 
například Terrence Malick, 
Arnaud Desplechin, Abdel
latif Kechiche nebo Xavier 
Dolan, do 21členného výběru 
pronikly čtyři režisérky.

Festivalové filmy už 
míří i do českých kin

Řada novinek uvedených 
s pompou v Cannes už je 
koupena do českých kin 
včetně očekávané vzpomínky 
Quentina Tarantina na vraž
du Sharon Tateové Tenkrát 
v Hollywoodu. Dalšího 
kandidáta na Palmu, návrat 
Pedra Almódovara Bolest 
a sláva, uvidíme v Česku ještě 
v květnu, stejně jako nesou

Cannes rozjeli 
Jarmuschovi zombíci

těžní životopis Eltona Johna 
Rocketman. Těšit se už lze 
i na nový dokument Diego 
Maradona od Asifa Kapadiy, 
oscarového tvůrce Amy.

Zastoupení v programu 
má 39 zemí, to české je však 
jako obvykle příliš skromné. 

V oficiálním výběru najde
me pouze dva tituly. V sekci 
Cannes Classics ukážou 
Helena Třeštíková a Jakub 
Hejna svůj nový dokument 
Forman vs. Forman, soutěž 
krátkých filmů Cinéfondation 
si užije Ondřej Erban se svým 

dramatem Sto dvacet osm 
tisíc ověnčeným už Českým 
lvem pro nejlepší studentský 
film.

Ve vedlejší sekci ACID, 
kterou sestavuje Asociace 
nezávislého filmu a jeho 
distribuce, bude mít premié

ru dokument o duševně 
nemocném klavíristovi Sólo 
od Francouze usazeného 
v Česku Artemia Benkiho. 

Českou stopu nese finsko
lotyšský snímek Psi nenosí 
kalhoty ze sekce Čtrnácti
deník režisérů, na kterém 
se podílela i herečka Ester 
Geislerová, skladatel Michal 
Nejtek a produkční společ
nost Bionaut.

Na souběžně pořádaném 
filmovém trhu bude český 
film tradičně propagovat 
ve svém pavilonu Czech Film 
Center, oddělení Státního 
fondu kinematografie. 

Přehlídka vzdá hold 
Delonovi a Stallonovi

Pro čestnou cenu si do Can
nes přijede Alain Delon, po
ctu festival vzdá i Sylvesteru 
Stalloneovi, který představí 
první záběry z akce Rambo: 
Poslední krev.

Noví držitele Zlaté palmy 
a dalších sošek budou 
známi 25. května. Rozho
dovat o nich bude hvězdná 
a genderově vyvážená porota 
v čele s oscarovým režisé
rem Alejandrem Iñárrituem, 
v níž zasednou i další známí 
režiséři Jorgos Lanthimos, 
Pawel Pawlikowski či Alice 
Rohrwacherová.

Iva PŘIVŘELOVÁ, CANNES 
Autorka je spolupracovnicí 
redakce

HUDBA
Marsyas: Marsyas 
(Vydal: Supraphon)

První, be
zejmenné 
album pů
vodně čistě 
folkového 
tria Mar
syas z roku 
1978 půso
bilo v době 
tuhé normalizace jako zjevení. Nyní, 
u příležitosti kulatých sedmdesátin zpě
vačky Zuzany Michnové, jí Supraphon 
věnoval nové, remasterované vydání, 
na kterém se podílelo brněnské studio 
Sono. Kultovní album nyní doplňují dvě 

typické písně Příště se Ti radši vyhnu 
a Záliv žár a obsáhlý booklet. Nechybějí 
v něm všechny texty, původní průvodní 
text z prvního vydání alba či první re
cenze, samozřejmě pozitivní, z tehdejší
ho časopisu Gramorevue z prosince 1978 
a archivní fotky. Hlavním přínosem jsou 
ale vzpomínky Michnové a kytaristy 
Oskara Petra (třetí ze členů Petr Kalan
dra zemřel v roce 1995) na nejranější 
doby skupiny, na jejich inspiraci, kon
certy, a zejména okolnosti, za kterých 
album s řadou hostů vznikalo. Debutové 
album Mar syas patří do zlatého fondu 
české hudební scény a je jen dobře, 
že jej Supraphon takto vkusně poslal 
znovu do světa.

Dušan KÜTNER

FILM
Modlitba 
(Režie: Cédric Kahn)

Filmů o boji s drogovou závislostí 
existuje už řada, málokterý ale tento 
problém tak silně spojuje s tématem 

víry. Když však mladý Thomas odjede 
na odvykačku do francouzských Alp 
do katolického rehabilitačního centra, 
víra začne v jeho životě nahrazovat ná
vykové látky docela přirozeně. Možná 
má ale mladík na výběr i jinou cestu. 
Neokázale, citlivě natočený snímek 
spoléhá na přesvědčivý výkon Anthony
ho Bajona, oceněného loni na Berlinale 
Stříbrným medvědem. Civilní přístup 
režiséra a spoluscenáristy Cédrika Kah
na k velkým otázkám o různých dru
zích závislosti a lásky stejně jako jeho 
pokora k majestátnosti okolní přírody 
snímku také svědčí. Modlitba přesto zů
stává hlavně slušným reprezentantem 
přístupného festivalového artu. 
 
Iva PŘIVŘELOVÁ

Minirecenze

SLAVNOSTNÍ OTEVŘENÍ. Tradiční zahajovací ceremonii filmového festivalu v Cannes letos mimo 
jiné obstaral režisér Jim Jarmusch (druhý zprava) či Bill Murray (zcela vlevo).
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HVĚZDY ELEKTRONICKÉHO SWINGU Parov Stelar se vra-
cejí do Prahy. Vystoupí 29. listopadu v pražské Tipsport Aréně. 
Kapela známá svými energickými show na koncertě mimo jiné 
představí nové album, které by mělo vyjít v průběhu roku.
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PAROV STELAR

Craig se zranil při 
natáčení Bonda
Natáčení nejnovějšího filmu 
o agentovi Jamesi Bondovi 
muselo být pozastaveno. Před
stavitel titulního hrdiny herec 
Daniel Craig si totiž při natá
čení scény na Jamajce poranil 
kotník. Natáčení, které mělo 
po exotické lokaci pokračovat 
tento víkend v londýnských 
studiích Pinewood, je podle 
informací deníku E15 zrušeno.

Dvě Česká centra 
budou mít nové šéfy

Českému centru v Londýně 
bude šéfovat Přemysl Pela, 
novým ředitelem v New Yorku 
se stal Miroslav Konvalina. 
Oba do svých funkcí nastoupí 
nyní na jaře. Pela v současné 
době působí v ústředí Českých 
center v Praze, Konvalina byl 
mimo jiné bývalým zpravoda
jem Českého rozhlasu ve Spo
jených státech.

Letní filmová škola 
ocení Bočana a Lasicu

Režisér Hynek Bočan a he
rec Milan Lasica dostanou 
Výroční cenu Asociace českých 
filmových klubů. Budou hosty 
45. ročníku Letní filmové školy 
Uherské Hradiště, kde jim po
řadatelé cenu předají. Filmová 
škola se bude konat od 26. čer  
vence do 4. srpna.

O památky se loni 
nejlépe starala Brtnice
Historickým městem roku 
2018 je Brtnice na Jihlav
sku. Cenu za nejlepší péči 
o památky a odměnu milion 
korun na další péči o kulturní 
dědictví dostala od Sdružení 
historických sídel Čech, Mo
ravy a Slezska a ministerstev 
kultury a pro místní rozvoj.

Soukromníci otevřou 
hrady veřejnosti 

Ve Dnech soukromých hradů 
a zámků od 24. do 26. května 
bude otevřeno 21 památek, 
které mají soukromé vlastníky. 
Jejich majitelé se tak připo
jují k celoevropské iniciativě 
Týdne soukromého kulturního 
dědictví. Otevřou se třeba 
zámky Blatná, Boskovice, 
Častolovice, Karlova Koruna či 
Rychnov nad Kněžnou nebo 
hrady Houska (na snímku) či 
Kost, uvedli pořadatelé z Asoci
ace hradů a zámků. /čtk/

Krátce

Generální partner: Hlavní partneři: Partner:

CIIRC, budova B-Respirium
6. 6. 2019

exkluzivní host
Diego Saikin

Diego je izraelský inženýr, vizionář a letecký nadšenec. 
V izraelské organizaci SpaceIL se podílí na vývoji unikátního 

plavidla Sparrow, které by mělo přistát na Měsíci.

Program:
8.30-9.00 registrace

9.00-14.00 moderovaná panelová diskuze

Moderátoři:
Jakub Železný a Karel Javůrek

Vstupenky objednávejte na 
events.e15.cz/konference-nove-technologie/

Cena vstupenky 1990 Kč bez DPH.

NOVÉ
 TECHNOLOGIE

Kdo vyhrává a kdo je ze hry: 
Příběhy digitální 

transformace byznysu
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ÓDA 
NA BEETHOVENA 
Sedm set soch 
usmívajícího se 
skladatele Ludwiga 
van Beethovena 
bude v následujících 
dnech zdobit náměstí 
Münsterplatz 
v německém 
Bonnu. Rodiště 
hudebního génia 
si touto instalací 
konceptuálního 
umělce a sochaře 
Ottmara Hörla 
s názvem „Óda 
na radost – Ludwig 
van Beethoven“ 
připomíná 250. vý- 
ročí skladatelova 
narození, jež připadá 
na příští rok. 
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Z Rejžkova deníčku

S prvními zápasy hokejového 
mistrovství světa se – 
pokolikáté už? – ukazuje, 
jak strašlivý jazyk používá 
většina hráčů, trenérů a žel 
i sportovních novinářů až 
na čestné výjimky. Po pro
hraném zápasu s Ruskem 
prohlásil bývalý reprezentač
ní trenér Vladimír Růžička: 
„Rusové nás přebruslovali, 
byli hodně na puku. (...) Měli 
daleko lepší pohyb než v pá
tek Švédové, které jsme na
opak my dokázali přebruslit 
a přehrát.“ To je ptydepe jak 
z Havlovy Zahradní slavnosti, 

které papouškuje i reportér 
Lidových novin. I podle něj 
„na puku byli Ovečkin a spol. 
daleko silnější“. To je fakt ne
napadne použít třeba „ve hře 
s pukem“? S čím by ostatně 
hráli? Se zmrzlou žábou? 
Současný kouč národního 
týmu Miloš Říha dostal od re
daktora Blesku duchaplnou 
otázku: „Měnili jste taktiku 
oproti přípravnému zápasu 
v Brně, kdy jste hráli aktiv
něji?“ A odpověděl skvěle: 
„Bylo to spíš o hlavě.“ Jasně. 
Takže ani o břiše, ba ani 
o brzlíku. Někdejší útočník 

Patrik Eliáš všemu prznění 
matky češtiny nasadil koru
nu, když ve Sportu prohlásil 
o Jakubu Voráčkovi: „Je 
na tom hokejově fantasticky.“ 
Štěstí, že ne tenisově!

Ale abych neházel všechnu 
češtinářskou vinu na hoke
jisty, hitem sociálních sítí 
jsou nyní veršovánky Aloise 
Mačáka, toho času náměstka 
a prostějovského kumpána 
ministra kultury Antonína 
Staňka. Pětapadesátiletý 
muž a bývalý náměstek 
hejtmana Olomouckého 
kraje, který musel rezignovat 
kvůli nekalým finančním 
darům, je schopen napsat, 
ba dokonce vydat: „Tvoje 
postava je sice vnadná, ale 
cesta k Tobě není vůbec 
snadná. Pod peřinou stále 

něco hledáš, ruka šmátralka 
si pokoj nedá. Nalézáš hroty 
skal a jeskyňku, nevydechneš 
ani na chvilinku. Hledání je 
práce, co Tě zřejmě baví, 
všechno, i chloupky se mi 
do pozoru staví.“ Mně se taky 
stavějí chloupky do pozoru, 
když čtu uslintaný plod grafo
manie pana náměstka. 

O těch, kdož jsou hokejově silní na puku

 
Jan 
REJŽEK
kritik 
a publicista

Proč ne „ve hře  
s pukem“? A s čím  
by ostatně hráli?  
Se zmrzlou žábou? 
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